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به بهانه نمایش نسخه مرمت شده »ناخدا خورشید«

برای ناصر تقوایی و سینمایش
نس�خه اص�اح و مرم�ت 
س�ینمایی  فیل�م  ش�ده 
ناص�ر  خورش�ید«  »ناخ�دا 
تقوای�ی در موزه س�ینما به 
فیلمی  درمی آی�د؛  نمای�ش 
ک�ه تهیه کنن�ده اش، دلی�ل 
ش�ناخت  را  آن  مان�دگاری 

خوب این فیلم ساز از جنوب می داند.
همان ط��ور ک��ه ناصرتقوایی خودش می گوید: »در تابس��تان س��ال ۱۳۲۰ 
خورش��یدی، در گرمای جن��گ جهانگیر دوم، در قل��ب جنگلی از نخل های 
س��تبر سبز، در یک روس��تای عرب نشین زاده ش��دم. در کودکی یک سیاح 
حرف��ه ای بودم و همراه پدر به دوردس��ت ترین بندرهای دریای جنوب س��فر 
ک��ردم و هرکلاس ابتدایی را در ش��هری و دهکوره یی خواندم و هفت س��ال 
بعد که به زادگاه خودم برگشتم در عالم خیال یک سندباد نوجوان بودم. در 
مدرس��ه به ادبیات علاقه داشتم، اما ریاضی خواندم. در جوانی داستان کوتاه 
می نوشتم و فریفته ی شیوه های نو بودم، اما باز نمی دانم چه شد که از سینما 

سر درآوردم.«
به گزارش ایس��نا، این هنرمند در سال های اخیر به دلیل بیماری، کمتر در 
محافل عمومی حاضر ش��ده است و قرار است نسخه مرمت شده فیلم »ناخدا 
خورش��ید« که توسط فیلم خانه مرمت و اصلاح شده است،روز چهارشنبه ۱۶ 
اس��فند ساعت ۱۶ برای علاقمندان س��ینما در سالن فردوس موزه سینما به 
روی پرده می رود و بعد از نمایش فیلم نشستی با حضور هارون یشایایی تهیه 
کننده و سعید قطبی زاده نویسنده و منتقد سینما پیرامون سینمای تقوایی 

و این فیلم برگزار شود.
»ناخدا خورش��ید« برداشت آزادی از داستان "داش��تن و نداشتن" ارنست 
همینگوی اس��ت که س��یمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش اول مرد )داریوش 
ارجمند( و لوح زرین بهترین بازیگر نقش دوم مرد )سعید پورصمیمی( را در 

پنجمین جشنواره فیلم فجر برای بازیگران این فیلم به همراه داشت.
همچنین ناصر تقوایی جایزه یوزپلنگ برنزی چهل و یکمین دوره جشنواره 
بین الملل��ی فیلم لوکارنو را ب��ه خاطر فیلم "ناخدا خورش��ید" دریافت کرده 

است.
در خلاصه  داس��تان آن آمده اس��ت: »خواجه ماجد، ناخدا خورش��ید را لو 
می دهد و بار قاچاق لنج ناخدا به آتش کش��یده می شود. دلالی به نام فرحان 
که می خواهد چند فراری سیاسی را از مرز آبی عبور دهد وارد بندر می شود. 
او با ناخدا خورش��ید تم��اس می گیرد. ناخدا که احتم��ال می دهد لنجش را 
مص��ادره کنند ب��ا فرحان همکاری می کند و چند م��رد را که ظاهراً در ترور 
حس��نعلی منصور دست داشته اند به آن سوی آب می رس��اند. پس ازآن چند 
تبعیدی نیز از فرحان می خواهند که اسباب فرار آنان را فراهم کند. ناخدا این 
بار نیز با اکراه به این ماجرا کش��یده می شود. تبعیدی ها پیش از فرار خواجه 
ماجد و مباش��رش را می کش��ند و مرواریدهای او را می ربایند. فرحان و ملول 
دس��تیار ناخدا نیز کشته می ش��وند و در نزاع خونینی که میان تبعیدی ها و 

ناخدا درمی گیرد، همگی از پای درمی آیند.
در این فیلم بازیگرانی همچون داریوش ارجمند، سعید پورصمیمی، فتحعلی 

اویسی، علی نصیریان، پروانه معصومی و . .. به ایفای نقش پرداخته اند.
در س��ال ۹۵؛ بخشی از فیلمنامه »ناخدا خورشید« توسط موزه سینما پیدا 

شد و قرار شد که به ناصر تقوایی تقدیم شود.
اص��ل فیلمنامه »ناخدا خورش��ید« در هیچ یک از مراکز س��ینمایی یافت 
نش��ده و تنها بخش هایی از این فیلمنامه در آن مقطع توسط هارون یشایائی 
تهی��ه کننده این فیلم در اختیار موزه س��ینما قرار گرف��ت و به ناصر تقوایی 

اهدا شد.
آن ط��ور ک��ه موزه س��ینما در آن مقطع اعلام کرد؛ بخش ه��ای موجود از 
فیلمنامه »ناخدا خورش��ید« مربوط به یک س��وم پایانی این فیلم سینمایی 
است و آنچه از این فیلمنامه در اختیار موزه سینما قرار دارد، از سکانس ۳۰ 

تا ۴۱ »ناخدا خورشید« است که صفحات ۹۹ تا ۱۲۵ را در بر می گیرد.
تقوایی همان مقطع اعلام کرد که در جس��تجوی فیلمنامه دس��ت نویس و 
کامل »ناخدا خورش��ید« است و اگر کسی آدرس��ی از این فیلمنامه دارد به 

اطلاع این کارگردان سینمای ایران برساند.
هارون یش��ایایی تهیه کننده س��ینما که فیلم های »ناخدا خورشید« و »ای 
ای��ران« ک��ه دو فیلم از س��ه فیلم بعد از انق��لاب ناصرتقوای��ی را تهیه کرده 
است، در گفت وگویی سال ها قبل به ایسنا گفته بود: قابلیت های ناصر تقوایی 
به عنوان نویس��نده، کارگردان و محقق قابل تردید نیست. مخصوصا در مورد 

فرهنگ مردم جنوب ایران، تقریبا آدم منحصر به فردی است.
او به یکی از دلایل ماندگاری »ناخدا خورش��ید« اش��اره کرد و افزود: ناصر 
تقوایی آنقدر خوب جنوب را می شناسد که در واقع »ناخدا خورشید« مقطعی 

از زندگی مردم سواحل خلیج فارس را منعکس کرده است.
یش��ایایی از حضور جهانی این فیلم یاد کرد و افزود:»ناخدا خورش��ید« در 
ای��ران و هرکجای دنیا که ب��ه نمایش درآمد، مورد تحس��ین قرار گرفت.آن 
زمان که س��ینمای ایران هنوز در دنیا معرفی نش��ده ب��ود، تقریبا جزو اولین 

فیلمی های بعد از انقلاب بود که سینمای ایران را به دنیا معرفی کرد.
همین طور در مورد فیلم  »ای ایران«، باز »ای ایران« مقطعی از تاریخ ایران 
را منعکس کرده است و هر دو این فیلم ها جزو فیلم های ماندگار در سینمای 
ایران هس��تند. هارون یش��ایایی در بخش دیگری از این گفت وگو درپاسخ به 
دلایل کم کاری فیلم سازانی چون ناصر تقوایی در آن مقطع گفت: مجموعه ی 
ش��رایط باعث این اتفاق می ش��ود. بعضی از این ش��رایط به شخص هنرمند 
برمی گردد که بالاخره س��ن و سالش زیاد می شود و توانایی هاش کم می شود 
و بخش��ی به شرایطی که محدودیت ایجاد می کند، برمی گردد. یکی از دلایل 
اصلی فیلم نخواس��تن ناصرتقوایی به این موضوع برمی گردد که؛در ش��رایط 
فعلی بخش خصوصی توان ساختن فیلم های فرهنگی را ندارد. در این روزگار 
عموما بدنه ی سینما، فیلم هایی می سازد که مطمئن باشد، تماشاچی می رود 
و گیشه جواب می دهد، بنابراین ساخت فیلم هایی که ماهیت فرهنگی داشته 

باشد، سخت شده است.
هارون یش��ایایی از تهیه ی دو فیلم »ناخداخورشید« و »ای ایران« یاد کرد 
و افزود: بنده با ناصر تقوایی س��ال ها دوست هستم و ساخت این دو فیلم نیز 
برمبنای دوستی ام با ایشان ساخته شده و نه بر مبنای یک تصمیم حرفه ای؛ 
یعنی من با ناصر تقوایی دوس��ت هس��تم و بیش��تر دوس��تی مان مبنای این 

همکاری بوده است تا مسائل دیگر.
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سیدجمال ساداتیان با اشاره به تنوع بسته فیلم های 
نوروزری گفت: بهتر بود به جای اکران همزمان هفت 
فیلم جدید یکی دو فیلم با قابلیت جذب مخاطب در 
هفته های گذشته روی پرده می آمد تا گیشه سینماها 

افت نکند.
ای��ن س��ینمادار و پخش کننده در گفت وگویی با ایس��نا 
درباره ارزیابی خود از چیدمان فیلم های نوروزی بیان کرد: 
اینکه در بس��ته اکران نوروزی یک فیلم کمدی هست، یک 
فیلم اجتماعی و فیلم هایی با موضوع ها دیگر، از ویژگی های 
مثبت است بخصوص آنکه گاهی در روزهای پیک، چند فیلم 
خوب کنار هم اکران می شوند که با توجه به محدودیت های 
ظرفیت نمایشی، مُخل نظم اکران یکدیگر می شوند بنابراین 

از این منظر می توان چیدمان را نسبتا خوب دانست.
او افزود: اما اینکه هر دو - س��ه هفته یک بار بتوانیم یک 
فیلم طنز عوام پس��ند اکران کنیم تا گیش��ه س��ینما بالا و 
پایین نشود، خیلی بهتر اس��ت. نباید بگذاریم شرایط مثل 
الان شود که سینما تقریباً تعطیل است. فیلم ها همه تکراری 
ش��ده اند و قدیمی هستند. باید شرایطی فراهم می شد تا از 
این هفت فیلمی که قرار اس��ت عید اکران شوند، هر کدام 
آمادگی داش��تند پس از جشنواره فجر روی پرده می آمدند 
نه اینکه مردم جلوی گیش��ه سینما بروند، فیلم ها را ببینند 

و چون تکراری هستند، از سینما بیرون بروند.  
س��اداتیان درباره اینکه برخی معتقدن��د فیلم هایی که از 
ماه ه��ا قبل روی پرده ب��وده و همچنان فروش خوبی دارند 
باید در نوروز هم روی پرده باشند تا به فروش دیگر فیلم ها 

هم کمک کنند، گفت: اش��کالی ندارد که اکران آن فیلم ها 
ادامه داشته باش��د و اساسا جای سوال است که فیلم هایی 
که هنوز مش��تری دارند چ��را باید از روی پرده برداش��ته 
ش��وند؟ در کنار این معتقدم چیدمان فیلم ها باید به نحوی 
باش��د تا مخاطبانی که آن فیلم ها را دیده اند فیلم جدیدی 

برای تماشا داشته باشند.
وی ادامه داد: مسئله اصلی الان این است که چرا در این 
چند هفته فیلمی که بتواند مخاطب بیش��تری را به سینما 
بکشاند اکران نش��ده تا گیشه ناگهان افت نکند؟ من هنوز 
تم��ام فیلم های اکران ن��وروزی را ندیدم اما با وجود تنوعی 
که در بسته فیلم های نوروزی گنجانده شده، نباید هر هفت 
فیلم همزمان با هم اکران ش��وند. بهتر اس��ت هر یکی، دو 

هفته یک فیلم جدید روی پرده باشد.  
او درباره همزمانی اکران نوروزی با ماه رمضان هم گفت: 
نسبت به سال گذشته شاید فقط یک هفته تفاوت در اکران 
داشته باشیم. سال گذشته »فسیل« در همین مقطع روی 
پرده رفت و فروش خوبی داش��ت و الان هم مهم این است 
ک��ه فیلمی روی پرده باش��د که مردم ب��ا آن ارتباط برقرار 

کنند، آن وقت دیگر فصل و زمان مهم نیست.
ساداتیان که پیش تر برای اکران فیلم خارجی اقدام کرده 
ب��ود و حق رایت چند فیلم خارج��ی را نیز خریداری کرده 
ب��ود، در پایان درباره وضعیت اکران فیلم های خارجی بیان 
کرد: من به عنوان س��ینمادار و پخش کننده بر اساس نیاز 
بازار حرکت می کنم و ان پرس��ش را مطرح می کنم که آیا 
م��ردم تمایل خود را به تماش��ای فیلم خارجی از دس��ت 
داده ان��د؟ قطع ب��ه یقین خیر! ولی م��ردم توقع دارند فیلم 
خارج��ی را با کمترین تغییر تماش��ا کنن��د. ذائقه مخاطب 
ایرانی بیش��تر روی فیلم های هالیوودی و کمی هم اروپایی 
و هن��دی می چرخد. اگر قرار باش��د این فیلم ها برای اکران 
در سینما به شیر بی یال و دُم تبدیل شوند، طبیعتاً ترجیح 
مردم این است که آن را در خانه تماشا کنند ولی اطمینان 
دارم که همچنان اشتیاق میان مردم برای تماشای فیلم های 
خارجی در س��ینما وجود دارد. مهم کیفیت آن است که با 
این دستورالعمل وزارت ارشاد بعید می دانم استقبالی شود.

ساداتیان مطرح کرد:

فیلم خارجی را شیر بی یال و دم نکنید
چرا گیشه سینما افت کرده است؟

وزیر فرهنگ و ارش�اد اس�امی در بخش نخس�ت 
گفت وگ�و با ایس�نا توضیحات�ی درب�اره دو موضوع 
داغ این روزهای موس�یقی کش�ور یعنی بازگش�ت 
هنرمن�دان ایرانیِ خارج از کش�ور و لغ�و اختتامیه 

»فستیوال موسیقی کوچه« در بوشهر ارائه کرد.
محمدمهدی اس��ماعیلی که همزمان با انتخابات مجلس 
ش��ورای اس��لامی و خبرگان رهبری در خبرگزاری ایسنا 
حضور پیدا کرده بود، از اس��تودیوی این خبرگزاری بازدید 
ک��رد و دقایقی را به چند پرس��ش خبرنگار ایس��نا درباره 
حواشی و مجوزهای موس��یقی، ادبیات و موضوعات کلان 

وزارت فرهنگ پاسخ داد که در دو بخش منتشر می شود.
دستور وزیر ارشاد برای بررسی علت لغو اختتامیه 

»فستیوال کوچه«
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در بخش اول این گفت وگو 
در پاس��خ خبرنگار ایس��نا با یادآوری تلاش این وزارتخانه 
برای عدم لغو غیرقانونی کنسرت علیرضا قربانی در اصفهان، 
درباره لغو مراسم اختتامیه فستیوال موسیقی »کوچه« در 
بوشهر توسط ارگان های دیگر که واکنش های بسیاری را به 
دنبال داشت، گفت: بنده هنگام لغو اختتامیه این فستیوال 
خارج از کش��ور بودم، اما دوستانم این موضوع را هم مانند 

هر تحول کوچک و بزرگ دیگری به من منتقل کردند.
او با اش��اره ب��ه اینکه در »فس��تیوال کوچ��ه« کارهای 
خوبی انجام ش��ده بود، بیان کرد: ممکن است در یک اجرا 
اش��کالاتی هم وجود داشته باشد، اما جنس کار مشابه نامِ 
فس��تیوال مردمی بود. گزارش��ات این اتفاق را دیدم، بنای 
من و دوستانم این است که از این حرکات مردمی حمایت 
شود حالا در نقطه ای شاید مشکلی باشد که گفتم مدیرکل 
فرهنگ و ارش��اد اس��لامی اس��تان بوش��هر - آقای افروغ 
ک��ه مورد اعتماد اهالی فرهنگ و هنر این ش��هر هس��تند 

بررسی هایی انجام دهند و به ما اعلام کنند.
اسماعیلی افزود: شاید مباحثی که در بستر عمومی اتفاق 
می افتد، مسائل و مشکلاتی داشته باشد و ملاحظاتی وارد 
کار ش��ود، اما گفت��م لغو اختتامیه این روی��داد با جزئیات 
بررسی ش��ود و از همه کارهای هنری در چارچوب قوانین 

موجود حمایت شود. گزارش بررسی این موضوع را شفاف 
به رسانه ها اعلام خواهیم کرد. 

وزیر فرهنگ بیان کرد: اس��تان بوش��هر یکی از بهترین 
اس��تان ها به وی��ژه در حوزه موس��یقی های محلی و مقامی 
اس��ت؛ از این رو به دنبال ایجاد چند جش��نواره مرتبط در 

این شهر هستیم.
نگران�یِ مخالفین انق�اب از تعامل ب�ا هنرمندان؛ 

موضوع فقط یک فرد خاص نیست
اس��ماعیلی همچنین در پاس��خ به پرس��ش دیگر ایسنا 
درباره مباحث مربوط به بازگشت نصرالله معین نجف آبادی 
_ خوانن��ده و برخ��ی دیگر از چهره های هنری به کش��ور، 
اظه��ار کرد: آقای رئیس جمهور در اولین نشس��ت خبری 
خ��ود یک��ی از مهم ترین س��رفصل های برنامه هایش��ان را 
رفت وآمد آس��ان تر و جذب راحت ایرانیانِ خارج از کش��ور 
اع��لام کردند. او ادامه داد: فکر می کنم یکی از نگرانی های 
مخالفین انقلاب اس��لامی همین رویکرد است، ما در مورد 
ایرانیان خارج از کشور هیچ ممنوع الورودی به کشور نداریم 

و همه ایرانیان می توانند بیایند و فعالیت کنند.
اس��ماعیلی با تاکید بر اینکه سیاس��ت دولت رفت وآمد 
آس��ان هنرمندان به کشور اس��ت، اظهار کرد: ممکن است 
هنرمندی داشته باش��یم که در مقطعی دچار اشتباه شده 
باشد، حتی بسیاری از هنرمندان عزیزی که اکنون به نیکی 
از آنها یاد می کنیم بازیگران قبل از پیروزی انقلاب اسلامی 
بودن��د و کاری را انج��ام دادند که با نظام ارزش��ی انقلاب 

فاصله داشته است، اما اکنون در حال فعالیت هستند.

سوال از وزیر فرهنگ ارشاد اسلامی در حوزه موسیقی

 »معین« در ایران کنسرت می گذارد؟
دستور وزیر ارشاد برای بررسی لغو فستیوال »کوچه«

عصرآزادی/ سرویس فرهنگی: طی آئینی با حضور 
رئیس دانش�گاه تبریز، معاون آموزش�ی و تحصیلات 
تکمیلی، رئیس گروه حمایت از استعدادهای درخشان 
و رییس جدید نخبگان استان از دانشجویان برگزیده 

آموزشی دانشگاه تبریز تجلیل به عمل آمد.
دانش�گاه تبری�ز ج�زو دانش�گاه ه�ای برگزی�ده 

دنیاست
رئی��س دانش��گاه تبریز در ای��ن آیین ضم��ن تبریک به 
دانش��جویان برگزیده دانش��گاه گفت: ما خدمتگذار ش��ما 
دانشجویان، افتخار می کنیم که چنین دانشجویان نخبه و 
برگزیده ای در این دانشگاه مشغول به تحصیل هستند و ما 
مس��ئولان نیز در حد توان در راستای پیشرفت و ترقی هر 

چه بیشتر شما دانشجویان تلاش خواهیم کرد.
صف��ر نصداله زاده با تاکید بر اینکه ش��ما دانش��جویان، 
اس��اتید و کارکنان هویت دانشگاه هستید افزود: امروزه اگر 
دانش��گاه تبریز به جایگاه، افتخار و ش��کوهی در حوزه های 
مختلف رس��یده و در کش��ورمان، منطقه و جهان به عنوان 
یکی از دانش��گاه های برتر و مهم مطرح اس��ت، بیش��تر به 
خاطر تلاش شما نخبگان و دیگر دانشگاهیان این مجموعه 

بوده است.
وی با بیان اینکه دانش��گاه به خاط��ر حمایت هایی که از 
نخبگان و ح��وزه پژوهش و فناوری انجام داده، در س��طح 
کش��ور به عنوان حامی برتر پژوهش انتخاب ش��ده اس��ت 
یادآور شد: دانشگاه تبریز امروزه در رتبه  بندی  های جهانی 
جزو دانش��گاه های برگزیده و برتر دنیا مطرح اس��ت و در 
سطح ملی نیز در رتبه ششم قرار دارد که البته می خواهیم 
در س��ال های آین��ده این جایگاه را با کمک و تلاش ش��ما 
دانش��جویان نخبه و س��ایر دانش��گاهیان، این رتبه را ارتقا 
دهیم کمااینکه گسترش و توسعه دیپلماسی علم و فنّاوری 

از جمله برنامه های راهبردی این دانشگاه است.
تصویب و اجرایی شدن طرح بورسیه صنعتی

حجتی - معاون آموزشی و تحصیلات تکمیلی دانشگاه - 
نیز از دانشجویان برگزیده دانشگاه به عنوان افتخارآفرینان 
ی��اد کرد و ضمن تاکید بر ادامه فعالیت های آموزش��ی این 
دانش��جویان گفت: در راس��تای اجرایی  س��ازی اقدام ملی 
۲ - ۱ - ۳ س��ند راهب��ردی کش��ور در ام��ور نخب��گان در 
خصوص "س��اماندهی و گسترش پش��تیبانی های مستقیم 
و غیرمس��تقیم مادی به اجتم��اع نخبگانی در قالب بورس، 
جایزه های مقطعی و پژوهانه از س��وی سازمان های دولتی، 
بخ��ش خصوص��ی و نهاده��ای عمومی منطبق ب��ا پایش 
پیشرفت مرحله ای و اثرگذاری آنان" و به استناد تبصره ماده 
۳ و همچنین ماده ۴ "آیین نامه پشتیبانی از فعالیت های علمی 
و فرهنگی دانشجویان مس��تعد تحصیلی کشور" که موضوع 
مصوب��ه هیئت امنای بنیاد ملی نخبگان در تاریخ ۹ فروردین 
۱۴۰۰ است ش��یوه نامه اجرای آزمایشی توسعه به کارگیری 
دانشجویان مستعد تحصیلی در واحدهای اقتصادی کشور که 

به اختصار "طرح بورس��یه صنعتی" نامگذاری شده، تدوین 
شده و این نامه در حال تصویب و اجرایی شدن است.

اس�تعدادهای  برگزی�ده  دانش�جویان  از  تجلی�ل 
درخشان

سرپرست گروه حمایت از استعدادهای درخشان دانشگاه 
تبریز نیز در این آیین ضمن ارائه گزارش��ی از نحوه انتخاب 
این دانشجویان برگزیده گفت: امسال ۸۷ نفر از دانشجویان 
برگزیده آموزش��ی دانش��گاه تبریز تجلیل ش��د که تجلیل 
تعدادی از این دانش��جویان در روز دانش��جو بوده و جمعی 

هم از این افراد برگزیده امروز تجلیل شدند.
امین رضایی اکبریه افزود: این افراد برگزیده شامل نفرات 
برتر و برگزیده کنکوردر مقاطع کارشناسی، ارشد و دکتری، 
برگزیدگان پذیرش بدون آزمون در مقاطع ارشد و دکتری 
و حائزی��ن رتبه های برتر مرحله نهایی المپیاد دانش��جویی 
بوده است که هر ساله از این افراد برگزیده تجلیل به عمل 

می آید. به گفته وی، در این مراسم از دانشجویان استعداد 
درخشان دانشگاه که در سه مقطع تحصیلی ضمن انتخاب 
این دانش��گاه برای ادامه تحصی��ل عضویت خود را به ثبت 

رسانده اند، نیز تجلیل به عمل آمد.
شایان ذکر است ش��ورای هدایت استعدادهای درخشان 
دانشگاه تبریز در سال ۱۳۸۰ تشکیل شد و پس از گسترده 
ش��دن حیط��ه وظایف و مس��ئولیت های ش��ورا، به منظور 
مدیریت بهینه ام��ور، اداره ای تحت عن��وان "دفتر هدایت 
اس��تعدادهای درخش��ان" در آذر ماه ۱۳۸۴ به عنوان یکی 
از زیرمجموعه های معاونت آموزش��ی و تحصیلات تکمیلی 

دانشگاه تبریز افتتاح شد.
در سال ۱۳۹۳، این مرکز به "گروه حمایت از استعدادهای 
درخش��ان" تغییر نام داد و در ح��ال حاضر مجموعاً حدود 
۴۰۰ دانش��جو در مقاطع کارشناس��ی، کارشناسی ارشد و 

دکتری تخصصی را تحت پوشش خود دارد.

دانشجویان نخبه هویت دانشگاه تبریز هستند
رئیس دانشگاه تبریز در آئین تجلیل از دانشجویان برگزیده آموزشی تاکید کرد؛

پ�س از حدود ۵ س�ال از توقف پروژه س�اخت هواکش خ�ط ۶ مترو در 
حریم موزه فرش، کارگاه این هواکش بار دیگر عَلم شده است. درحالی که 
عضو قدیمی ش�ورای فنی میراث فرهنگی تهران، ساخت این هواکش را 
ب�رای موزه فرش مخاطره آمیز می داند، اما مدیر موزه فرش معتقد اس�ت 
س�اخت این هواکش آسیبی ندارد و شرکت س�اخت مترو هم مجوزهای 

لازم را گرفته است.
به گزارش ایس��نا، ماجرای س��اخت هواکش مترو در حریم موزه فرش به س��ال 
۱۳۹۶ برمی گردد. نقشه ای که آن زمان برای این هواکش تأیید شده بود، سازه ای 
بزرگ  را نشان می دهد که پیش  از ورودی موزه فرش و در پیاده رو خیابان فاطمی 
منتهی به خیابان کارگر قرار داش��ته و منظر س��اختمان م��وزه را کاملا مخدوش 

می کرده است.
مخالفت ها با این طرح  راه  درازی را طی کرد تا به نتیجه رسید؛ در سال ۱۳۹۷ 
طرح هواکش خط ۶ مترو با وجود آنکه به تائید اداره کل میراث فرهنگی اس��تان 
تهران رس��یده بود، اما متوقف و کارگاه س��اخت آن جمع شد. شرکت مترو در آن 
س��ال، به بررس��ی دوباره  موقعیت های مکانی مختلف در تقاط��ع خیابان کارگر و 
فاطمی ناچار ش��د و قرار بود طرح جدید در ش��ورای فنی وزارت میراث فرهنگی 
بررس��ی و مکان دیگری پیش بینی ش��ود. اکنون پس از گذشت بیش از ۵ سال از 
آن ماجرا، مدتی است دوباره کارگاه ساخت هواکش مترو در جوار موزه فرش برپا 
ش��ده اس��ت، با این تفاوت که مکان آن کمی بالاتر از محل قبلی و نزدیک به در 
ورودی موزه فرش از س��مت دیگر، قرار دارد و همچنان از بیرون، دید س��اختمان 

شاخص موزه را مخدوش کرده است.
اکنون پرسش این است که مکان جدید برای ساخت هواکش چگونه انتخاب شده 
و آیا پیشنهادهایی که سال ۱۳۹۷ برای مکان یابی جدید مطرح شده بود، بررسی 
ش��ده اس��ت؟ آیا ش��ورای فنی میراث فرهنگی درباره مکان جدید نظر و تأییدی 
داده اس��ت؟ پرس وجوهای ایس��نا از اداره کل میراث فرهنگی استان تهران برای 
رس��یدن به پاسخ این سوال ها بی نتیجه ماند، اما محمدجواد اینانلو � مدیر کنونی 
موزه فرش � در نشس��ت خبری که تازگی داش��ته، درباره آسیب های ساخت این 
هواکش گفته اس��ت »این هواکش به موزه فرش آسیب نمی زند و خارج موزه قرار 
دارد.« مدیر موزه فرش همچنین در پاس��خ به پرسش های ایسنا مبنی بر اینکه با 
وجود مخالفت ها و توقف طرح قبلی هواکش، چه اتفاقی افتاده که هواکش با همان 
شرایط قبل درحال ساخت است و چه توافقی با شهرداری و شرکت مترو شده که 
س��اخت هواکش ازسرگرفته شده اس��ت؟ آیا در ازای اقداماتی که شهرداری انجام 

داده و یا می دهد، این امتیاز برای واگذاری پیاده راه موزه و ساخت هواکش به مترو 
داده شده است؟ اظهار کرده است: »استفاده از حریم پیاده رو و حوض های بیرون 
موزه، هیچ ارتباطی به توافق با شهرداری برای کنده کاری مترو ندارد. شرکت مترو 
کلا از شهرداری تهران جداست و بهره بردار مترو هم یک شرکت دیگر است. اینکه 
اجازه دادیم هواکش نصب کنند و در ازای آن پیاده راه را به ما دهند، اشتباه است. 
ما برای ساماندهی پیاده راه با شهرداری منطقه ۶ توافق کردیم، هواکش را شرکت 
س��اخت مترو می سازد. ما حتی یک بار جلو آنها را گرفتیم، ولی مجوز آوردند.« با 
این وجود، اس��کندر مختاری طالقانی، که در سال های ۹۶ و ۹۷ همزمان با بحث 
س��اخت هواکش در حریم موزه، در شورای فنی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دس��تی و گردشگری اس��تان تهران عضویت داش��ت و آن زمان به بررسی کارگاه 
هواکش در ورودی موزه فرش موظف ش��د و ج��زو مخالفان این طرح بود، درباره 
مخاطرات این طرح به ایسنا می گوید: هواکش مترو که در جوار موزه فرش درحال 
حفاری و س��اخت است، آلایندگی هایی به همراه خواهد داشت، که مقداری از آن 
ب��ه خاطر تهویه تونل ها و مقداری هم ناش��ی از لنت های ترمز قطار خواهد بود و 
برای فرش ها خطرناک اس��ت. این مرمتگر و پژوهشگر میراث فرهنگی، معماری و 
شهرس��ازی درباره اینکه تونل و کانال هواکش مترو در هر عمق و فاصله ای باش��د 
این آلودگی را برای موزه فرش خواهد داشت؟ اظهار می کند: فرقی نمی کند، به هر 
حال هواکش مترو این آلایندگی را به س��طح می آورد. مختاری درباره اینکه سال 

۹۷ مطرح ش��د مکان یابی جدیدی برای هواکش مترو انجام شود و آن زمان، شما 
مکان دیگری را برای هواکش پیش��نهاد کرده بودید، چرا آن پیشنهادها پیگیری 
و انجام نش��دند؟ می گوید: خبر ندارم! اما این هواکش به موزه آسیب می زند؛ اول 
آلودگی هوای تونل مترو و انتقال آن به داخل موزه و فرش هاست که باید بررسی 
کنند در بلندمدت این آس��یب چقدر است. بخش دیگر این آسیب، منظری است 
که در محیط موزه تغییرات منفی ایجاد می کند و بخش دیگر هم امکان آس��یب 
لرزه ای است. باید از ایجاد تأسیساتی که رفتار زمین را تغییر می دهد و در طبیعت 

قبلی تغییراتی ایجاد می کند، در عرصه و حریم آثار تاریخی پرهیز شود.
او درباره اینکه چرا پیشنهادی که درباره ایجاد هواکش مترو در پایین دست موزه 
و در نزدیکی بازارچه داده ش��ده بود، همان موقع پیگیری نش��د؟ اظهار می کند: 
اطلاع ندارم. اجرای این پیشنهادها اراده می خواهد. همان بازارچه خوداشتغالی در 
آن نقط��ه فرهنگی که میان دو موزۀ هنرهای معاصر و فرش قرار گرفته، به نقطه 
منفی تبدیل ش��ده اس��ت. خود آنجا قرار بود محل نمایشگاه های موقت برای آثار 
هنری شود، اما به محل تجمع یکسری دکان دائمی تبدیل شد. بعضی از آنها هم 
به محل تجمع وسایل اسقاطی تبدیل شده است، به گونه ای که حتی نمی خواهید 
زمان طولانی را آنجا س��پری کنید. این معمار و مرمتگر به شکس��تن مکرر حریم 
آثار تاریخی � فرهنگی ش��هر تهران اشاره می کند و می گوید: اتفاق مشابه بازارچه 
خوداش��تغالی )پارک لاله( برای تئاتر ش��هر خواهد افتاد، به خاطر محدودیت ها و 
حصاری که قرار است کشیده شود، چون به تدریج آدم های موقتی که در حاشیه 
تئاتر ش��هر هس��تند به آدم های دائمی آن منطقه تبدیل می شوند و بعد احساس 
حق می کنند و سهام خود را به دیگران واگذار می کنند، که بعد مصیبت بزرگ تری 
می شود. مختاری ادامه می دهد: مثال دیگری می زنم، در تجریش دو زیرگذر وجود 
دارد، یکی مقابل بیمارس��تان و دیگری س��ر پل تجریش قرار دارد. هر دو زیرگذر 
تصرف ش��ده و صاحب پی��دا کرده اند، صاحبانی که حق تصاح��ب خود را واگذار 
می کنند درحالی که این زیرگذرها مکان عمومی بوده اس��ت. بازارچه خوداشتغالی 
در محدوده دو موزه فرش و هنرهای معاصر که جایگزین نمایش��گاه موقت هنری 
ش��ده نیز همین وضع را داشته است. اصلا فرق توسعه و غیر توسعه همین است، 
در کشورهایی که توسعه در آنجا اهمیت دارد، به حقوق عمومی اهمیت می دهند. 
حقوق عمومی یعنی چه؟ موزه فرش حریم دارد؛ باید به این حریم احترام گذاشت، 
نمی ش��ود آن را تص��رف یا واگذار ک��رد، چون جزو حقوق عامه اس��ت. حریم آن 
منظری، کالبدی و عملکردی است، اما الان با ساخت هواکش مترو این سه حریم 

دچار مشکل شده است.

روایت اسکندر مختاری از حریم های شکسته شده در تهران
تهدید دوباره موزه فرش با هواکش مترو؟!


